
EXTRACTE ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL DE PARTICIPACIÓ 
CIUTADANA DEL DIA 10 DE NOVEMBRE DE 2016 
 
1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA ANTERIOR DE 28 DE 
GENER DE 2016 

L’alcalde presenta la nova regidora delegada de Participació Ciutadana que serà 
la nova presidenta del Consell de Participació Ciutadana a causa dels canvis 
haguts en l’equip de govern com a conseqüència de la renúncia al càrrec de 
l’anterior regidora d’Economia. 

Intervé la regidora de Participació Ciutadana que es presenta i saluda els 
assistents i explica que continuarà mantenint la línia d’actuació que fins ara s’ha 
fet i que ha mostrat ser eficaç i que continuarà la seua labor en concordança amb 
tot el que s’ha fet fins ara per l’anterior regidor. 

A continuació, se n’adona de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 28 de 
gener de 2016 i s’acorda, per unanimitat, la seua aprovació. 

2. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA ANTERIOR DE 
12 DE MAIG DE 2016 

S’informa de l’acta de la sessió extraordinària celebrada el dia 12 de maig de 
2016, se sol·licita correcció relativa a l’assistència a la sessió per part de suplent i 
no de titular com segons consta, i sotmesa a votació amb la modificació de la 
correcció al·legada, s’acorda, per unanimitat, la seua aprovació. 

3. DACIÓ COMPTE SOL·LICITUD D’ESTUDI PER AL C/ CARDENAL 
TARANCÓN DE L’ASSOCIACIÓ DE VEÏNS AV. EUROPA 

 

S’explica i s’agraeix l’actuació realitzada per a complir la petició formulada sobre 
la poda de la tanca del c/ Cardenal Tarancón i que ha sigut satisfactòriament 
atesa. 
 
4. PRESENTACIÓ DEL RESULTAT DE LA 1a CONVOCATÒRIA DE FONS 
FEDER PER A FINANÇAR L’ESTRATÈGIA DE DESENVOLUPAMENT URBÀ 
SOSTENIBLE INTEGRAT. CREACIÓ D’UNA COMISSIÓ DE PARTICIPACIÓ 
CIUTADANA PER A LA DEFINICIÓ DE L’EDUSI PER A LA 2a CONVOCATÒRIA 
 
L’alcalde explica el resultat de la primera convocatòria de fons FEDER per a 
finançar l’Estratègia de Desenvolupament Urbà Sostenible Integrat EDUSI a la 
qual s’optava per a obtenir 6 milions de finançament, procés de participació 
ciutadana que es va fer en la sessió del Consell de Participació Ciutadana de 10 
de desembre de 2015. 

Explica que l’estratègia era per a desenvolupar fins a l’any 2020 i girava entorn de 
cinc eixos, tres obligatoris, que en aquesta primera convocatòria encara que ha 
sigut aprovat el projecte presentat s’ha quedat sense finançament ja que 



s’assigna el repartiment als que han obtingut major puntuació i s’ha demanat 
explicació a Madrid però és un tema tècnic i complicat. 

Exposa que ha eixit una segona convocatòria ara i hi haurà una tercera al gener 
de 2017 i els imports assignats per a la comunitat (la 1a: 83; 2a: 34 i 3a entre 57-
60), Per tant, es tornarà a presentar novament el mateix projecte per a provar 
novament en aquesta 2a i si no es concedeix tampoc es provarà també en la 3a 
convocatòria quan isca. 

Que és la primera vegada que Vila-real opta a aquest finançament europeu i que 
aquestes ajudes anirien molt bé per a barris amb dificultats especials, amb bosses 
de pobresa (Pou d’Amorós), per al transport públic local i també l’interurbà, per a 
rehabilitació de zones industrials degradades, per a una zona verda al voltant del 
riu (espai lúdic amb activitats), però no han sabut comptar bé el que es volia. 

Que per a aquesta 2a convocatòria es vol fer novament el mateix, no un nou sinó 
el mateix, però concretar-ho millor i reforçar-ho explicant els problemes en 
concordança amb les línies que es volen fer i per a això es demana la participació 
ciutadana amb l’aportació dels membres del Consell per a crear una comissió de 
treball de l’EDUSI i fer reunions per a aportacions fins a l’1 de desembre. 

Se sol·licita explicació sobre l’import a assignar als municipis de la Comunitat 
Valenciana i sobre el que s’ha dit en l’explicació donada per Madrid no molt 
explícita i que després es conclou que s’ha de fer quelcom millor. 

S’ explica que els municipis de més de 50.000 com Vila-real poden rebre fins a 15 
milions i que la comunitat ha aportat del seu pressupost per a la 1a i 2a 17 milions 
més però que per motius de temps aquesta 2a convocatòria és sense aquests 
diners i que s’afegirà a la 3a en la qual sí que entraran els 17 de la Comunitat 
Valenciana i serà un total de 50-53 milions l’import a repartir i que sobre 
l’explicació a Madrid que va ser en general, no fil per randa, i no ho va explicar qui 
ho havia valorat i fins i tot el mateix Ministeri estava també un poc desbordat. 

Es pregunta si les poblacions que ja han rebut en la 1a ja no poden optar a 
aquesta 2a convocatòria i se contesta que no poden però que queden altres grans 
que es van quedar fora també en la 1a com Alcoi, Ontinyent, etc., que sí que 
poden també tornar a optar. 

Se sol·licita amb aquests fons habilitar una partida per a lloguer social per mitjà de 
l’Ajuntament. 

S’ explica que hi ha alguns punts en aquesta línia d’ajudes per a rehabilitar cases 
velles (subvencions per a propietaris de cases de més de 50 anys) a canvi de 
després oferir per a lloguer social durant un cert temps. 

S’explica que sobre això es va presentar al juliol de 2015 una proposta per a 
bosses socials i pregunta si no seria convenient canviar de consultora per a 
aquesta convocatòria si no serà tot igual. 

L’alcalde respon que hi ha qüestions que no es poden fer per falta de competència 
i només es poden gestionar programes de la Generalitat i que si s’atorga la 
subvenció, aquesta sí que habilita per a actuar sobre habitatge i que no s’ha 



canviat de consultora però si hi ha un canvi de l’equip i les persones en la seua 
gestió i que la 1a i 2a convocatòria es gestionaven pel mateix preu i per això no 
s’ha canviat. 

Es pregunta si aquests fons són compatibles amb altres ajudes i l’alcalde contesta 
que sí. 

Es proposa crear una borsa de lloguer social com les que existeixen en altres 
ajuntaments com Dénia, Madrid o Hospitalet i també oferir les de bancs. 

L’alcalde explica que per legislació d’àmbit local a partir de 80.000 habitants 
s’exerceixen altres competències i que al final encara que parega diferent el que 
puga haver-hi en altres municipis amb la mateixa població que la nostra és el 
mateix que es té ací des d’Urbanisme, ser transmissors de la Generalitat i sols pel 
nostre compte no es pot gestionar, sí que poden legislativament les ciutats grans i 
també capitals de província. I afig respecte d’acudir als bancs que s’han reunit 
amb tots els bancs però ja no tenen habitatges i només un ha oferit quelcom. 

Finalment, es recorda la invitació per a apuntar-se i participar en la comissió de 
treball per a la definició de l’EDUSI per a aquesta 2a convocatòria que es crearà. 

5. PROPOSTA DE L’ORQUESTRA DE POLS I PUA FRANCESC TÀRREGA 
PER A INCENTIVAR EL RECICLATGE EN ELS COMERÇOS DEL CENTRE I 
INSTAR A LA CONCESSIONÀRIA DEL SERVEI DE RECOLLIDA A REALITZAR 
LA NETEJA DELS CONTENIDORS 

S’explica ser conscient de la problemàtica que es planteja i que reunides les 
regidories d’Economia, Medi Ambient i l’alcalde s’han acordat més campanyes de 
sensibilització i també que hi haja més contenidors de reciclatge i repartir-los a 
més en altres punts. 

S’incideix en la neteja dels contenidors i els voltants, que una brigada netege i 
pinte, i se contesta ser conscients d’això també i que en la reunió també es va 
acordar una línia d’actuació principal sobre això. 

L’alcalde exposa que no considera que la ciutat estiga més bruta que altres però 
que encara així igualment està malament i per al pressupost de l’any que ve 
s’incrementarà l’import del contracte ja que no s’aconsegueix tot amb el que es 
pagava abans, cada vegada hi ha més esdeveniments, carreres, més terrasses, 
festes, processons, etc., que està més viva la ciutat en el carrer i no es neteja 
com, per exemple, les penyes dels joves i també hi ha més parcs i més mercats i 
aquests serveis extraordinaris no es paguen a banda, s’inclouen en la plica. 

Es planteja decorar amb grafits els contenidors però que per a enguany ja hi ha 
una altra campanya prevista de contenidors envidriables i que també es volen 
posar en marxa campanyes de conscienciació per al comerç i la restauració i 
invitar a les reunions de conscienciació a penyes, restauradors, etc. 

Es proposa sensibilitzar amb bans la ciutadania, fer paperetes, més vigilància, etc. 

S’ indica que es llançaran totes aquestes idees i l’alcalde demana que es diga on 
es vol fer i que s’invitarà a tots. 



Finalment, es proposa contenidors amb número de telèfon i identificació perquè 
quan estiguen plens es puga cridar i es conclou que es passe a contractació 
aquesta proposta. 

6. ESTAT DE LES PROPOSTES REALITZADES EN ANTERIORS CONSELLS 
PER L’ORQUESTRA DE POLS I PUA FRANCESC TÀRREGA 

S’ explica pel que fa a la proposta de registre en línia de locals municipals per a ús 
de les associacions, explica que s’ha preparat una secció en el web municipal en 
l’àrea de Participació Ciutadana anomenada Locals per a associacions on figura 
la llista de locals municipals que es poden cedir a les associacions. 

I sobre la proposta d’informació i aplicació de l’Ordenança municipal de 
convivència ciutadana, la Policia Local ha informat de la seua disposició per a 
donar xarrades en les seus de les associacions quan se sol·licite i s’establisca un 
calendari. 

7. PRESENTACIÓ DEL DOCUMENT DE LA PROPOSTA DE L’ASSOCIACIÓ 
CULTURAL SOCARRATS DEL PLA ESTRATÈGIC PER A LA DIGNIFICACIÓ I 
ADEQUACIÓ DE LA SÉQUIA MAJOR AL SEU PAS PER LA CIUTAT 

S’explica que la proposta completa de moment s’ha llevat i que ara el que es 
demana només és aprovar el pla de l’últim full del document. 

Es demana sensibilitat i coherència en les actuacions de l’entorn de la séquia i no 
anar fent a trossos distints ja que poques ciutats compten amb 3 km per on anar 
els vianants o amb bicicleta, fer primer el disseny de tot i després per trams, una 
cosa coherent i no que segons qui estiga faça el que li parega i no esperar a 
l’aprovació d’un Pla general d’ordenació urbana per a això. 

L’alcalde exposa que és una proposta que interessa i per la qual hi ha sensibilitat i 
ja hi ha estudis sobre aquesta i s’ha retirat la que presenta, però hi ha una altra 
proposta per a fer amb preses i espais amb juncs al voltant del molí de la Vila i 
titots, ànecs, etc. 

Que hi ha un acord amb el propietari que és el Sindicat de Regs i s’utilitza per a 
alleugeriment dels pluvials però s’està plantejant un conveni perquè siga 
sobreeixidor de forma legal ja que ara es permet però hi ha un tros protegit de 
patrimoni que a vegades es rebenta i s’inunda aquest tros de patrimoni protegit i 
el millor seria que es tractara en una mesa de negociació amb el Sindicat de 
Regs. 

Es proposa deixar-ho sobre la taula i crear una taula de treball entre el Sindicat de 
Regs i l’Ajuntament. 

Finalment, s’ exposa preocupació per la  perillositat que la séquia suposa i es 
pregunta si en l’actuació està prevista la col·locació d’una reixeta per a evitar el 
perill i es proposa posar una reixa dins del mateix calaix per a evitar la profunditat 
i es conclou que s’estudiarà aquest tema. 

8. PROPOSTA DE L’ASSOCIACIÓ D’ALUMNES DE L’EOI DE VILA-REAL DE 
CREACIÓ D’UNA ESCOLA D’IDIOMES INDEPENDENT EN LA NOSTRA 
CIUTAT 



Es reivindica la petició històrica d’una EOI en el temps més curt possible, 
s’exposa estar per aquesta labor i per portar tota la seua força cara a Conselleria 
perquè el potencial d’alumnes amb edats d’entre 14 i 60 anys és bestial i s’ha de 
reivindicar ja que se n’ha anat per darrere d’altres pobles que han tret molt més i 
en canvi ací s’han llevat hores. 

L’alcalde explica que considera aquesta proposta fonamental sens dubte i que 
després d’una reunió amb el conseller hi ha una proposta per a un quart institut a 
través d’un fons europeu i es pot aprofitar també el mateix edifici per a altres 
coses i no sols per a les classes d’institut com, per exemple, per a l’EOI i que 
parlarà amb la directora de l’EOI i insistirà en aquest tema i que també es tinga en 
compte que també hi ha altres pressions en Conselleria com són les de part de 
les acadèmies. 

S’ explica que és el Consell Escolar qui demana el 4t institut i que es considera 
que fa falta però perquè siga centre comarcal, amb un laboratori d’idiomes i que 
siga polifuncional, això és el que se li ha de plantejar a Conselleria i s’aprova per 
majoria absoluta instar aquesta proposta a la Generalitat Valenciana. 

9. PROPOSTA DE L’AV SÉQUIA MAJOR DE CREACIÓ D’UN COMITÉ PER A 
LA CONSERVACIÓ I POTENCIACIÓ DEL MOLÍ PAQUERO 

S’explica que és un dels pocs molins d’aigua que queden i a més l’únic que 
encara funciona i testimoni important de la història de la nostra ciutat que es 
perdrà si no fa quelcom l’Ajuntament perquè el seu actual propietari ja no 
continuarà i demana posar-ho en marxa com a cooperativa, etc. 

Explica l’alcalde que coneix l’important que és la propietat però assenyala que no 
és propietat municipal sinó de dos germans i que només es pot fer un conveni si 
ambdós parts volen i que està protegit com a patrimoni cultural en el pla pel qual 
no es podrà per cap constructor fer res. 

Que primer s’ha de rehabilitar ja que té aluminosi i la seua gestió correspon al 
Consorci del Millars perquè està dins d’un paratge protegit natural i s’intentarà fer 
amb ajudes del Ministeri per a visites, exposicions i que ell com a gestor d’aquest 
Consorci ho plantejarà i es gestionarà a través d’aquest. 

10. PRESENTACIÓ DEL DOCUMENT DE LA PROPOSTA DE L’ASSOCIACIÓ 
D’USUARIS D’HORTS URBANS DE VILA-REAL FILA XIII DEL PROJECTE DE 
TRASLLAT I AMPLIACIÓ DELS HORTS URBANS MUNICIPALS 

Es presenta síntesi del projecte basat en el benefici del cultiu d’horts abandonats, 
de bones pràctiques d’higiene i control de plagues pels usuaris dels horts urbans, 
que disminueixen les molèsties ocasionades ara per aquests terrenys 
abandonats, i en models, que donen valor al territori i ofereixen una alternativa 
d’oci integradora i saludable i que resulta convenient el seu trasllat i ampliació i es 
proposa que es faça en els terrenys de la  Bassa d’Insa i s’incloga en la 
convocatòria de l’EDUSI. 



Intervé l’alcalde que explica que es compromet a posar-ho en l’EDUSI però que 
considera que el projecte és per a debatre-ho més perquè té molts dubtes sobre 
els terrenys assenyalats i explica que la seua propietat no és pública i hi ha 
diversos propietaris i a més és ja urbà. 

Que no és viable ara com ara però que mentre no es construïsca i com quelcom 
provisional es podria pactar amb els propietaris i es pot parlar amb la Caixa Rural 
que és el major propietari per a la cessió del terreny a canvi de l’IBI o de llogar-ho 
mentre no construïsquen. 

I planteja també estudiar una altra parcel·la en Botànic Calduch que sí que és 
municipal però on el problema està en l’aigua potable que és cara, o bé, una altra 
parcel·la al voltant de la via del tren prop del Dimoni. 

I finalment també es planteja una modificació de l’ordenança reguladora d’aquests 
horts urbans. 

11. PRECS I PREGUNTES 

No s’hi formulen. 

 
 
 
 

 

 


